

ВЕСТИК ГРАЖДАНСКОГО ПРАВА

№ 5

2022

Том 22

Редакционный совет

Юрген БАЗЕДОВ

Беа ВЕРШРАЕГЕН

В.В. ВИТРЯНСКИЙ

Г.А. ГАДЖИЕВ

А.Г. ДОЛГОВ

[B. ЕМ]

И.С. ЗЫКИН

А.С. КОМАРОВ

Хельмут КОЦИОЛЬ

П.В. КРАШЕНИННИКОВ

А.Л. МАКОВСКИЙ (председатель)

Л.Ю. МИХЕЕВА

Л.А. НОВОСЕЛОВА

Е.А. СУХАНОВ

В.В. ЧУБАРОВ

В.Ф. ЯКОВЛЕВ

Главный редактор

Е.А. СУХАНОВ

Зам. главного редактора

А.Е. ШЕРСТОБИТОВ

С.В. ТРЕТЬЯКОВ

Ответственные редакторы

М.И. ЛУХМАНОВ,

М.А. ПШЕНИЧНИКОВ

Редакционная коллегия

М.Л. БАШКАТОВ, Е.В. ВЕРШИНИНА,

А.В. ЕГОРОВ, О.М. КОЗЫРЬ,

А.Н. КУЧЕР, А.А. МАКОВСКАЯ,

Е.А. ПАВЛОВА, С.В. САРБАШ,

С.А. СИНИЦЫН, Н.Б. ЩЕРБАКОВ,

А.М. ШИРВИНДТ, Т.С. ЯЦЕНКО

ISSN 1992-2043

Отдел подписки: mvgp@mvgp.org

Журнал «Вестник гражданского права»
выходит три раза в полугодие,
зарегистрирован Федеральной службой
по надзору за соблюдением законодательства
в сфере массовых коммуникаций
и охране культурного наследия.
Рег. № ФС77-25484 от 14 августа 2006 г.

Учредители:
[B. ЕМ], [А.Л. Маковский], Е.А. Суханов

Издатель: ООО «Издательский дом В. Ема»
119454, г. Москва, ул. Лобачевского, д. 92, корп. 2.
тел.: +7 (495) 649 18 06; www.mvgp.org

Перепечатка материалов из журнала
«Вестник гражданского права»
допускается только с согласия Издателя.
Ссылка на источник опубликования обязательна.

Издатель или Редакция не дают справок
и консультаций и не вступают в переписку.
Рукописи не возвращаются.
Учредитель, Издатель не несет ответственности
за содержание рекламы и объявлений.

Журнал «Вестник гражданского права»
включен в Перечень ведущих рецензируемых
научных журналов и изданий, в которых
должны быть опубликованы основные
научные результаты диссертаций
на соискание ученой степени
доктора и кандидата юридических наук



Исследовательский центр частного права имени С.С. Алексеева
при Президенте Российской Федерации

CIVIL LAW

R E V I E W

No. 5

2022

Vol. 22

Editorial Council

Jürgen BASEDOW
Bea VERSCHRAEGEN

V.V. VITRYANSKY
G.A. GADZHIEV
A.G. DOLGOV

[V. EM]

I.S. ZYKIN
A.S. KOMAROV
Helmut KOZIOL
P.V. KRASHENINNIKOV
A.L. MAKOVSKY (chairman)
L.Yu. MIKHEEVA
L.A. NOVOSELOVA
E.A. SUKHANOV
V.V. CHUBAROV
V.F. YAKOVLEV

Editor-in-Chief

E.A. SUKHANOV

Deputy Editors-in-Chief

A.E. SHERSTOBITOVS
S.V. TRETYAKOV

Managing and Executive Editors

M.I. LUKHMANOV,
M.A. PSHENICHNIKOV

Editorial Board

M.L. BASHKATOV, E.V. VERSHININA,
A.V. EGOROV, O.M. KOZYR,
A.N. KUCHER, A.A. MAKOVSKAYA,
E.A. PAVLOVA, S.V. SARBASH,
S.A. SINITSYN, N.B. SHCHERBAKOV,
A.M. SHIRVINDT, T.S. YATSENKO

ISNN 1992-2043

Subscription Dep.: mvgp@mvgp.org

The *Civil Law Review* Journal
is being published three times
in a half of the Year.

The *Civil Law Review* is registered
by the Federal Service for supervision
of legislation in mass communications
and cultural heritage protection (Russia).
Reg. No. FS77-25484 of August 14, 2006.

Publisher:
LLC «V. Em Publishing House»
119454, Moscow, Lobachevskogo st., 92,
building 2.
Phone: +7 (495) 649 18 06; www.mvgp.org

Founders:

[V. Em], [A.L. Makovsky], E.A. Sukhanov

Reprint and republication of all the materials
of the *Civil Law Review* Journal are allowed
only with the consent of the Publisher.
The appropriate reference to the source
of publication is obligatory.

The Publisher and the Editor's office do not
render information and consultations and
do not enter into correspondence. Manuscripts
are not being returned. The Founders and the
Publisher are not responsible for the content
of advertisements and announcements.

The *Civil Law Review* Journal
is included into the official governmental
List of leading peer-reviewed scientific
periodicals (Russia)



Private Law Research Centre under the President
of the Russian Federation named after S.S. Alexeev

СОДЕРЖАНИЕ



ПРОБЛЕМЫ ЧАСТНОГО (ГРАЖДАНСКОГО) ПРАВА

В поисках последней абстракции цивилистики

Г.А. Гаджиев

9

Тезис о частноправовой природе международного частного права:

критический анализ европейской истории

Н.Д. Курмалиева

37

Уменьшение имущества потерпевшего как условие

кондикционного требования

Д.А. Луданин

59

Систематизация вещных исков в гражданском праве

Т.П. Подшивалов

85



ГРАЖДАНСКОЕ ПРАВО В КОММЕНТАРИЯХ

Оспаривание трудовых выплат при банкротстве

А.В. Егоров

119



ПОЛИТИКА ПРАВА

Из практики Совета при Президенте Российской Федерации
по кодификации и совершенствованию гражданского законодательства

О безвозмездном предоставлении в собственность отдельным льготным категориям граждан, в том числе ветеранам боевых действий, жилых помещений вместо земельных участков

(экспертное заключение по проекту федерального закона № 134770-8 «О внесении изменения в статью 39.19 Земельного кодекса Российской Федерации»)

143

О безвозмездном изъятии имущества недружественных иностранных лиц и государств на территории Российской Федерации

(экспертное заключение по проекту федерального закона № 103072-8 «О внесении изменения в статью 235 части первой Гражданского кодекса Российской Федерации и регулировании отдельных правоотношений по принудительному изъятию имущества»)

147

О временном запрете валютных оговорок

(экспертное заключение по проекту федерального закона «О внесении изменения в Федеральный закон «О внесении изменений в отдельные законодательные акты Российской Федерации»»)

152

О защите интеллектуальных прав на производные и составные произведения

(экспертное заключение по проекту федерального закона «О внесении изменения в статью 1260 части четвертой Гражданского кодекса Российской Федерации»)

157

О правовых механизмах вовлечения в гражданский оборот «невостребованных» земельных долей в земельных участках сельскохозяйственного назначения

(экспертное заключение по проекту федерального закона «О внесении изменений в Федеральный закон «Об обороте земель сельскохозяйственного назначения»»)

161

О законодательном отнесении кабелей связи к движимому имуществу

(экспертное заключение по проекту федерального закона «О внесении изменений в статьи 2, 8 Федерального закона «О связи»»)

168

О страховании ответственности членов органов управления хозяйственных обществ

(экспертное заключение по проекту федерального закона «О внесении изменений в Федеральный закон «Об акционерных обществах» и Федеральный закон «Об обществах с ограниченной ответственностью»»)

173

**О комбинированных формах (совмещенной и смешанной)
реорганизации**

(экспертное заключение по проекту федерального закона «О внесении изменений
в некоторые законодательные акты Российской Федерации»)

176

**О запрете приостановления предоставления коммунальных услуг
в случае их неполной оплаты потребителем**

(экспертное заключение по проекту федерального закона № 93619-8 «О внесении
изменения в статью 157 Жилищного кодекса Российской Федерации»)

180

**Об освобождении жителей первых двух этажей многоквартирных домов
от обязанности по содержанию лифтов и связанного оборудования**

(экспертное заключение по проекту федерального закона № 93620-8 «О внесении
изменения в статью 156 Жилищного кодекса Российской Федерации»)

182

**Об ограничениях на участие в органах управления публичных обществ
недобросовестных лиц и специальных санкциях за скрытие такими
лицами информации о несоответствии установленным требованиям**

(экспертное заключение по проекту федерального закона «О внесении изменений
в Федеральный закон «Об акционерных обществах»»)

187



ИНОСТРАННАЯ НАУКА ЧАСТНОГО ПРАВА

Теоретические модели вины потерпевшего в трудах пандектистов

Г.А. Сударев

192

TABLE OF CONTENTS



PROBLEMS OF CIVIL LAW

In Search of the Last Abstraction of Civil Law

G.A. Gadzhiev

10

Thesis on the Private Law Nature of Private International Law:

Critical Analysis of European Doctrine

N.D. Kurmalieva

38

Reduction of the Creditor's Property as a Condition

for Awarding Unjust Enrichment Claim

D.A. Ludanin

59

Systematization of Real Actions in Civil Law

T.P. Podshivalov

86



CIVIL LAW IN COMMENTARIES

Challenging Payments in Bankruptcy

A.V. Egorov

119



LEGAL POLICY

Current Papers of the Council for Codification and Improvement
of Civil Legislation Attached to the President of the Russian Federation

On the Gratuitous Provision of Property to Some Privileged Categories of Citizens, Including War Veterans, of Residential Premises Instead of Land Plots

(Expert Resolution on the Draft Bill No. 134770-8 “On Amendments to Article 39.19 of the Land Code of the Russian Federation”)
143

On the Gratuitous Seizure of Property of Unfriendly Foreign Persons and States on the Territory of the Russian Federation

(Expert Resolution on the Draft Bill No. 103072-8 “On Amendments to Article 235 of Part One of the Civil Code of the Russian Federation and the Regulation of Some Legal Relations on the Forcible Seizure of Property”)
147

On the Temporary Ban on Currency Reservations

(Expert Resolution on the Draft Bill “On Amendments to the Federal Law ‘On Amendments to Some Legislative Acts of the Russian Federation’”)
152

On the Protection of Intellectual Rights to Derivative and Composite Works

(Expert Resolution on the Draft Bill “On Amendments to Article 1260 of Part Four of the Civil Code of the Russian Federation”)
157

On the Legal Mechanisms for the Involvement in Civil Circulation of “Unclaimed” Land Shares in Agricultural Land Plots

(Expert Resolution on the Draft Bill “On Amendments to the Federal Law ‘On the Turnover of Agricultural Land’”)
161

On the Legislative Assignment of Communication Cables to Movable Property

(Expert Resolution on the Draft Bill “On Amendments to Articles 2, 8 of the Federal Law ‘On Communications’”)
168

On Liability Insurance of Members of Management Bodies of Business Companies

(Expert Resolution on the Draft Bill “On Amendments to the Federal Law ‘On Joint Stock Companies’ and the Federal Law ‘On Limited Liability Companies’”)
173

On Combined Forms (Combined and Mixed) Reorganization

(Expert Resolution on the Draft Bill “On Amendments to Some Legislative Acts of the Russian Federation”)

176

On the Prohibition of the Suspension of the Provision of Public Services in the Case of Their Incomplete Payment by the Consumer

(Expert Resolution on the Draft Bill No. 93619-8 “On Amendments to Article 157 of the Housing Code of the Russian Federation”)

180

On the Release of Residents of the First Two Floors of Apartment Buildings from the Obligation to Maintain Elevators and Related Equipment

(Expert Resolution on the Draft Bill No. 93620-8 “On Amendments to Article 156 of the Housing Code of the Russian Federation”)

182

On Restrictions on Participation in the Management Bodies of Public Companies of Dishonest Persons and Special Sanctions for Concealment by Such Persons of Information About Non-Compliance with Established Requirements

(Expert Resolution on the Draft Bill “On Amendments to the Federal Law ‘On Joint Stock Companies’”)

187



FOREIGN STUDIES IN PRIVATE LAW

Pandectist Models of the Fault of the Injured Party

G.A. Sudarev

192